
 
 

ACTA 
SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA 

JUNTA DE LA FACULTAT DE DRET 
 
 
Data: 28 de  juny de 2022 
Lloc: Sala de Juntes  
Hora: 12:30 h. 
 
La sessió comença  a l’hora prevista  amb quòrum suficient. 
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ORDRE DEL DIA 
 
1.- Eleccions degà/na de la Facultat. 

 
 

Desenvolupament de la sessió:  
 
La Secretària de la Facultat, la professora Sandra Camacho explica que la Junta electoral 
ha publicat que només una única candidatura s’ha presentat a les eleccions a 
degà/degana, i és la candidatura de la professora Susana Navas Navarro. La secretària 
continua manifestant que segons l’article 18 del Reglament de la Facultat de Dret que 
regula les eleccions a degà, les paperetes per a la elecció a degà han der ser de vot a 
candidat o de vot en blanc. I que així s’han preparat a disposició dels votants al costat de 
la urna. També manifesta que en el supòsit d’una sola candidatura únicament s’ha de fer 
una votació i es proclama el candidat si obté, al menys, la majoria simple de vots.  
 
També indica que seguint el protocol d’altres eleccions realitzades al Centre es procedirà 
en primer lloc  a donar-li la paraula a la candidata als efectes de que presenti el seu 
programa i el seu equip.  
 
La professora Susana Navas, candidata a degana, fa el següent discurs:  
 

 

 



 
 

Ja fa uns quants mesos que l’actual degà em va comentar la possibilitat de presentar la meva candidatura al 
deganat doncs ell havia meditat i pres la decisió, ateses les circumstàncies adverses patides, de no 
presentar-se a la reelecció. Jo aleshores havia deixat la direcció del meu departament i realment no 
m’esperava un oferiment com aquest. Després de reflexionar al respecte vaig pensar que podia ser una 
oportunitat interessant per continuar amb la tasca iniciada per l’equip de deganat actual, malgrat la  
pandèmia, alhora que es podrien introduir millores en la post-pandèmia.  

Per portar-ho a terme comptava -compto- amb un cert bagatge a la gestió i direcció doncs he estat 
coordinadora d’una unitat com la meva que és -diguem-ne- “peculiar” durant uns quants anys, havia estat 
també secretària de departament, havia fet part de la comissió de reclamacions de la UAB durant 4 anys, 
directora de departament durant 3 i havia participat en diferents comissions a la Facultat com les de 
seguiment de tesi, tribunals de TFM i, juntament amb d’altres companys, m’havia involucrat activament 
en una acreditació del Doctorat on nosaltres érem els tècnics de qualitat. Va ser realment molt formatiu. 
Aquest bagatge m’havia permès veure disfuncions en el sistema però també la bona feina que s’havia fet i 
que s’està fent. També em permetia pensar en possibles canvis. 

A més de la meva experiència en càrrecs de gestió i de direcció, la meva experiència docent al llarg de quasi 
30 anys també era un element a tenir en compte. L’edat ha propiciat que passés per diferents plans 
d’estudis, assignatures, diferents generacions de estudiants i com aquests han anat progressivament 
convertint-se en veritables nadius digitals, posada en marxa del pla Bolonya amb tot el que implicava, 
m’havia fet veure que hi havia -hi ha- aspectes en relació amb la docència que s’havien -s’han- de replantejar. 
En aquest sentit el nou model docent ha suposat un canvi important, la creació d’un grup de reflexió i 
treball on es comparteixen metodologies docents (InnovaDret) donant llum a les bones pràctiques docents 
dels professors ha estat un avenç. Però encara quedaven -queden- coses per fer. 

I tercer punt important en la meva reflexió la meva trajectòria com a investigadora a la qual m’he dedicat – 
de fet, em dedico- molt intensament. I sí també en la recerca a la facultat es podien -pensava i segueixo 
pensant- introduir noves vessants posant en valor, per exemple, l’activitat dels joves investigadors que 
malauradament, en fi, no són tan joves. 

Així que, a partir d’aquests tres aspectes bàsics, que podrien ser de forma molt succinta la meva de 
presentació, vaig pensar que efectivament encara hi havia -hi ha- marge per noves iniciatives en una línia, 
això sí, continuista amb el passat però que no impedeix tenir segons i tercers pensaments sobre qüestions 
que a tots i totes ens preocupen. Finalment, doncs li vaig dir al degà que sí, que presentaria la meva 
candidatura al deganat i que elaboraria un programa electoral que fos realista i que transmetés flexibilitat, 
continuïtat però també millores. Aquest programa que es troba a la web de la facultat és fruit d’una banda 
de la meva experiència com a docent, investigadora i gestora, i d’altra s’incardina en els eixos estratègics de 
la UAB que actuen a mode de paraigües però també té molt present la recent acreditació de centre que hem 
passat, que hem aprovat, però que ens posa deures de cara al futur.  

 

Doncs bé, d’aquest programa voldria destacar cinc aspectes, en aquest acte, que crec són motiu de 
preocupació de totes i tots els que estem aquí: 

 

1) El primer té a veure amb la nova metodologia docent. Aquesta està representant un canvi 
important per a tots els sectors de la facultat i s’està fent un esforç important per implementar-la. 
Els resultats que se’n deriven dels informes de seguiment així com de les meves converses directes 
amb l’estudiantat implicat demostren que estem progressant significativament en aquest àmbit. 
Per tant, s’ha de continuar amb la seva implementació, si bé això no és incompatible amb la 
necessària flexibilitat que permeti fer correccions o canvis on sigui necessari. Per exemple, 
repensar els grups de teoria ara tant nombrosos en algunes assignatures (em consta que ja s’ha 
començat a treballar en aquest sentit) o el pes relatiu de la teoria i els seminaris.  
 
A més, s’obre l’opció de l’avaluació única juntament amb l’avaluació continuada. Disposem d’un 
any per pensar en la seva implementació de forma que es respectin les bases del NMD, hi hagi 
equilibri entre els dos tipus d’avaluació, es disposin d’evidències suficients en cas d’avaluació 
única per avaluar tant el coneixement com les capacitats, la qual cosa implica analitzar a quines 
assignatures es podrà aplicar el nou sistema d’avaluació i quines s’haurien de descartar.  
 



 
 

La consolidació d’InnovaDret també em sembla una fita important i es podria anar un pas més 
enllà si en les sessions els i les estudiants participessin doncs en definitiva són elles i ells els 
destinataris de la NMD. Em resulta especialment interessant la co-creació de materials i de 
metodologies entre el professorat i l’alumnat. Considero que aquest és, en part gràcies a la 
NMD, més actiu, més compromès amb la seva formació que haurà de continuar al llarg de la seva 
vida i més creatiu. S’ha de donar espai a aquesta creativitat que es pot manifestar en l’organització 
d’activitats extracurriculars com ara seminaris, jornades, concursos, etc...  
 
D’altra banda, les comissions mixtes amb delegats dels grups, coordinadors de titulacions i 
vicedegans o vicedeganes corresponents ha estat i és un eina molt rellevant per a copsar com es 
desenvolupa la docència, i el grau de satisfacció amb la NMD així com es posa en relleu qualsevol 
disfunció que aquell grup en concret pugui patir. D’aquesta forma s’incorpora la participació 
activa del estudiant que té una via més per fer valer la seva veu en totes aquelles qüestions que els 
afecten directament. Al meu parer aquestes comissions mixtes s’han d’institucionalitzar també en 
els Màsters i en els dobles graus. 
 
El professorat que imparteix la NMD està fent un gran esforç en introduir noves metodologies, 
canviar continguts dels programes de les assignatures i dedicar temps a una de les tasques 
fonamentals d’una universitat, d’una facultat que és l’ensenyament i l’orientació dels i de les 
estudiants. Voldria manifestar el meu reconeixement. 
 

2) El segon punt té a veure amb els TFGs. L’equip de deganat actual va introduir una millora com ha 
estat el lliurament parcial del TFG, la qual cosa ha fet que tant tutors com tutoritzats posessin fil 
a l’agulla aviat i de ben segur això redundarà en una millora de la qualitat dels treballs. Però encara 
queden aspectes per millorar i aquesta serà una de les primeres tasques que abordarem en la línia 
del que s’ha fet amb les pràctiques externes o similar per implementar-ho el més aviat possible. 
Entre els canvis que es produiran serà la necessària defensa de tots TFGs davant d’un tribunal 
d’acord amb la nova normativa a la qual s’han d’adaptar les titulacions en el curs 23-24. 
 

3) El tercer element que mereix una reflexió detinguda és el SEDIJ. Aquest servei tot i l’entusiasme 
amb el qual es va iniciar i tot el temps esmerçats especialment per la Prof. Miriam Cugat no ha 
acabat de quallar en el nostre entorn. En aquest sentit, s’ha de repensar la seva funció, estructura 
i pot ser reconvertir-lo en una clínica jurídica com tenen d’altres universitats catalanes, espanyoles 
i europees. Això implica un canvi substancial, amb redacció d’un nou reglament i unes noves 
funcions que han d’implicar al professorat, a l’estudiantat però sobre tot als professionals que han 
de ser actors destacats per a que aquest nou repte tingui èxit. La constitució d’una comissió per 
analitzar les vies i models de transformació del SEDIJ és, en el meu parer, molt necessària. 
 

4) El quart aspecte que vull posar en relleu és la possible modificació del Pla d’estudis. Ja portem uns 
quants anys amb aquest Pla i totes i tots som conscients de les disfuncions que hi ha en les nostres 
respectives matèries. Però també hem de tenir molt presents els canvis socials i econòmics que 
tenen lloc amb una protagonista indiscutible que és la tecnologia. Això ha d’obrir noves vies de 
reflexió de cara a la modificació del pla d’estudis pel que fa principalment a assignatures optatives. 
La modificació del pla d’estudis mereix un debat públic obert a tots els sectors, mereix molta 
reflexió, bon enteniment i generositat entre les diferents unitats de coneixements en ares a un 
interès general superior com és la formació de futurs juristes el més ajustada possible al mercat 
(digital) en el qual viuran i treballaran. La facultat de dret no pot ser aliena a ell. 
 

5) El sistema intern de garantia de qualitat (SIGQ) que ha estat acreditat recentment representa un 
mitjà per avaluar que tots els processos que es desenvolupen a la facultat es corresponen amb uns 
estàndards de qualitat mínims. Hem de continuar treballant en la seva implementació efectiva 
perquè és el termòmetre que permet calibrar si els objectius estratègics proposats es van assolint 
i com es van assolint.  
 

No vull amb tot el que estic proposant donar la impressió que posaré potes amunt la facultat de dret ni 
molt menys. Ja he dit que tot es farà en una línia continuista amb la bona feina feta per l’actual equip de 
deganat i a més cada camp de batalla tindrà el seu temps i moment.  

Per portar a bon port aquests reptes comptaré amb l’ajuda inestimable d’alguns membres de l’actual equip 
de deganat que continuaran en el futur i als quals agraeixo públicament el voler continuar. En primer lloc 
el vicedegà d’innovació i qualitat docent, el Prof. Josep Cid que seguirà amb la implementació de la NMD i 



 
 

dinamitzant les sessions d’InnovaDret, el vicedegà d’ordenació acadèmica que també tindrà com a encàrrec 
ocupar-se del grau dret+droit i de donar més visibilitat als Màsters com un pilar important de la facultat 
de dret, el Prof. Ricard Esteban, en tercer lloc, la Prof. Núria Reynal que serà coordinadora del grau de dret i 
vicedegana, en quart lloc, la Prof. Olga Paz, vicedegana, que seguirà en les mateixes funcions que ha vingut 
desenvolupant al llarg d’aquests anys en tot el que té a veure amb RRLL i la Prof. Noelia Igareda, 
coordinadora de mobilitat i de pràctiques externes.  

S’incorporen a l’equip nous membres que assumeixen aquests reptes i que aporten il·lusió i ganes de fer 
coses noves. Un d’ells és un veterà en les lides al deganat, el Prof. Albert Pastor, que ocuparà el càrrec de 
vicedegà d’alumnat, ocupabilitat i serà qui liderarà la revisió de l’estructura i assignació dels TFGs. La Prof. Susana 
Beltrán aportarà la seva experiència i coneixement en comunicació i posicionament estratègic de la facultat de 
dret en el sí de la UAB però també més enllà, dins i fora d’ella. Per la seva especialitat també es farà càrrec, 
com a vicedegana, de la internacionalització de la facultat i dels dobles graus. Finalment, la secretària de la facultat i 
responsable de qualitat del centre, la Prof. Mª. Carmen Navarro. 

Als que continuen i als nouvinguts que m’acompanyaran en l’equip de deganat vull agrair la seva voluntat 
i dedicació a la gestió que no sempre és grata però que al final deixa la satisfacció d’haver dedicat un temps 
vital a quelcom més enllà de l’interès propi o personal. Tinc la convicció que la dedicació al servei públic en 
benefici de totes i tots sempre és molt satisfactori. 

També vull agrair als membres del PAS de tota la facultat i, en particular, de la gestió acadèmica la seva 
feina i l’acolliment rebut quan m’he apropant durant tots aquest anys per demanar qualsevol cosa, sempre 
han posat la seva millor cara i m’han ajudat i ajuden a tothom de la millor manera possible. No em vull 
deixar la Prof. Merche García Arán que al front del Doctorat de Dret ha fet que aquest estigui acreditat i 
sigui reconegut arreu com un dels Doctorats més interessants i estructurats que hi ha al mercat universitari 
com em deia recentment una potencial doctoranda que havia estudiat a la UB. 

Finalment, per acabar voldria felicitar l’actual degà i al seu equip pel gran lideratge en moment molt difícils 
per a totes i tots on han demostrat la seva gran capacitat d’adaptació a les circumstàncies i han estat un 
exemple per molts de nosaltres. 

Moltes gràcies a tots i a totes.” 

 
 
Tot seguit s’inicia la votació amb la crida per ordre dels presents. Es procedeix al 
recompte dels vots, i es proclama a la Professora Susana Navas Navarro como a nova 
degana de la Facultat de Dret amb 27 vots a favor, el vot unànime de tots els presents a la 
Junta.  
 
Sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a les 13:10 hores 
 

Vist i plau 
 
LA SECRETÀRIA      EL DEGÀ 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dra. Sandra Camacho Clavijo    Dr. Enric Fossas Espadaler 
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